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1. Meddelelser 
 
Fra formanden/studieleder for cand.merc./cand.soc.  
Studienævnsformand og studieleder Lars Esbjerg informerede studienævnet om, at arbej-
det med den kommende kandidatreform skrider langsomt fremad. Forventningen er, at 
der tidligst kommer noget information i løbet af januar eller februar, og senere vil der for-
mentlig være emner, som skal drøftes og tages stilling til i studienævnet. 
 
Lars fortalte derefter, at han skal deltage i det første besøg den 19. december i forbindelse 
med den kommende institutionsakkreditering. Inden da er der to formøder, som han skal 
deltage i. 
 
Den 14. november blev der afholdt et studielederforum, som tog udgangspunkt i at stadig 
flere studerende har en funktionsnedsættelse. Formålet var at dele viden og data om disse 
tendenser med henblik på fælles dialog om såvel aktuelle som kommende behov og tiltag 
på AU. Ud over at denne udvikling blev dokumenteret blev deltagerne præsenteret for 
håndteringen af den individuelle og gruppebaserede SPS-støtte til fortrinsvis studerende 
med psykiske og neurologiske lidelser på AU. I tre workshops drøftedes de udfordringer, 
som studerende med funktionsnedsættelser har i undervisningssammenhæng, og hvad 
man som uddannelsesinstitution har mulighed for at gøre og hvad man ikke har mulighed 
for at gøre i et set-up med mange studerende. Lars påpegede, at det er vigtigt at vide mere 
om, da antallet af studerende med diagnoser og funktionsnedsættelser er mere end for-
doblet de sidste 10 år. Forventningen er, at stigningen vil fortsætte de kommende år.  
 
Slutteligt informerede Lars studienævnet om, at det er studieleder Mogens Dilling-Han-
sens sidste møde i studienævnet, da han udtræder af studienævnet pr. første februar 
2024. Lars takkede Mogens for den store indsats i studienævnet gennem mange år og 
ikke mindst for arbejdet som studieleder de sidste seks år. Mogens har bl.a. gjort en stor 
indsats for at sikre fagligheden af undervisningen, og har derudover også gjort mange til-
tag for at prøve at sikre den sociale trivsel på de studier, som han har været studieleder 
for. Derudover takkede både Lars og det øvrige studienævn Mogens for det gode samar-
bejde gennem årene. 
 
 
Fra studieleder for HA/Bsc/Soc.  
Studieleder Mogens Dilling-Hansen takkede Lars og studienævnet, og fortalte at selvom 
det er lidt vemodigt, er det også godt at kunne sige farvel til nogle uddannelser, der over-
ordnet er velfungerende, og et studienævn, som samarbejder godt. Han takkede ligeledes 
studienævnet, administrationen og ikke mindst studentergruppen for det gode samar-
bejde.  
 
Fra studieleder for cand.merc.aud.  
Studieleder Frank Thinggaard deltog ikke på mødet, men Lars Esbjerg fortalte på hans 
vegne, at det er blevet besluttet af fakultetsledelsen og institutledelserne, at Accounting-
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gruppen fra Institut for Økonomi flyttes til Institut for Virksomhedsledelse. Håbet er, at 
det sikrer et miljø, hvor det er lettere at rekruttere nye medarbejdere, da der generelt er 
udfordringer med at tiltrække nye medarbejdere inden for feltet. Det er også en forhåb-
ning, at det gør det kommende generationsskifte lettere, da flere professorer fra gruppen 
forventes at gå på pension inden for de næste ca. 10 år.  
 
Den fysiske flytning vil forventeligt ske til februar, men der vil være en overgangsperiode i 
relation til institutternes økonomi, da der blandt er mange STÅ, som skal flytte institut, 
da en stor del af fagene fra både cand.merc.aud., HD og HA flyttes. 
 
Fra studenterrepræsentanterne  
Der var ingen meddelelser fra studenterstudienævnsmedlemmerne. 
 
2. Orientering om resultatet af valget til studienævnet 

 
Lars Esbjerg orienterede studienævnet om, at det netop overståede valg var et fredsvalg 
for både det videnskabelige personale og for de studerende. Til stor tilfredshed er alle 
pladserne besat. Fra studentersiden er der god repræsentation af uddannelser, da de 
valgte er tre studerende fra HA, to fra cand.merc. og en fra cand.soc.  
 
Studenterrådet afholder seminar for nye og genvalgte studienævnsmedlemmer i weeken-
den den 27.-28. januar 2024, mens prodekanen for uddannelse afholder introduktionsar-
rangement vedrørende studienævnsarbejdet ved Aarhus BSS den 24. januar 2024.  
 
3. Opfølgning på handleplaner 2023 

 
Som bilag til punktet havde studienævnet modtaget de tre handleplaner fra årlig status i 
foråret på henholdsvis HA/BSc og cand.merc., BA.soc. og cand.soc. samt cand.merc.aud. 

 
HA/BSc, cand.merc. 
Mogens Dilling-Hansen åbnede mede det første punkt i den første af handleplanerne, 
hvor der skal kigges på førsteårsfrafaldet på HA/BSc. Mogens bemærkede, at punktet har 
været en del af handleplanen i et par år, hvilket bl.a. skyldes, at det gruppedannelsespro-
jekt, der sættes ind med for at adressere problemstillingen, har været lang tid undervejs 
og først nu for alvor er kommet i gang. Projektet foregår ved, at en forskningsgruppe sæt-
ter studiegrupperne sammen efter bestemte kriterier for at undersøge, om der kan opnås 
en positiv effekt ift. frafaldet gennem en øget faglig og social trivsel i grupperne. De første 
resultater af forsøget foreligger snart, og Mogens forventer, at forskningsgruppen vil fort-
sætte monitoreringen af effekten i det kommende år, hvor studiegrupperne til sommer 
igen sættes sammen efter disse kriterier. Derudover fortsætter samarbejdet med studie-
vejledningen omkring mentorordningen, og de første tilbagemeldinger omkring de så-
kaldte studiefaglige refleksionsrum i faget Matematik/Mathematics, hvor CED er involve-
ret, er også positive. Tiltaget går ud på at skabe rum til refleksion blandt de studerende og 
instruktorerne ved at indlægge to ekstra holdtimer i løbet af semestret specifikt med fokus 
på evaluering af studiegruppearbejdet. Mogens bemærkede, at evalueringen af tiltaget 
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blandt de studerende umiddelbart ikke, som lovet, ser ud til at være blevet integreret i un-
dervisningsevalueringen på faget, men det er han i dialog med dekanatet om. 

 
Punkt 2 i samme handleplan, fortsatte Mogens, handler om samarbejdet mellem de kur-
susansvarlige på tværs af HA, BSc, Aarhus og Herning. Udfordringen er, at kvalitetssik-
ringen af de forskellige varianter indebærer et øget behov for koordinering mellem de 
kursusansvarlige, der sidder med forskellige udgaver af det samme fag, og i visse tilfælde 
arbejder disse personer ved forskellige institutter tilmed på forskellige lokaliteter. Ind-
trykket er, at de største udfordringer lå ifm. opstarten af samarbejdet, men at det nu efter-
hånden er blevet en naturlig del af de kursusansvarliges arbejdsrutiner. 
 
Mogens fortsatte med punkt 4, hvor der på HA/BSc skal arbejdes med en tydeliggørelse af 
den feedback, de studerende modtager, da der rapporteres for lave tal blandt de stude-
rende på omfanget af feedback. Mogens bemærkede, at han endnu mangler at kontakte 
CED for at undersøge muligheden for herigennem at få input til mulige tiltag, men at der 
som altid arbejdes med underviserne og det konkrete set-up omkring feedback på de en-
kelte fag. 

 
Formand Lars Esbjerg tog over med punkt 3 på handleplanen, hvor der på cand.merc. 
skal kigges på sammenhængen mellem studieintensitet og karakterniveauer på de enkelte 
cand.merc.-linjer. Formanden forklarede, at der på nogle linjer har været en tendens til 
relativt høje karakterer sammenlignet med andre cand.merc.-linjer uden, at det kunne 
påvises, at det hang sammen med en højere studieintensitet. De første tal for MGMT indi-
kerer en begyndende effekt af de møder, der har været afholdt mellem studieleder og lin-
jekoordinatorer. Malene Kallestrup-Lamb bemærkede, at tilgangen til opgaven har været 
den samme på ECON, og formanden tilføjede, at han vil tage fat i Klaus Mors Kristensen 
og Kevin Gaarde O’Halloran fra analyse med henblik på at få trukket statistik, der kan 
vise, hvor stor effekt, der indtil videre er opnået. Lars bemærkede, at der i den rapporte-
rede studieintensitet fortsat ikke automatisk korrigeres for hvor mange ECTS, den enkelte 
studerende har taget det pågældende semester, og når der korrigeres for netop dette, lig-
ger uddannelserne på et fornuftigt niveau ift. det rapporterede timeforbrug. Malene har 
ifm. studieevalueringsmøder med de studerende kunne konstatere, at flere beretter om en 
meget høj arbejdsindsats tæt op mod eksamen, som de ikke har regnet med i den gen-
nemsnitlige arbejdsindsats for semestret. Sådanne observationer er, ifølge hende, er også 
væsentlige i diskussionerne om studieintensiteten. 

 
Lars gik videre til punkt 5, hvor der skal arbejdes med tiltag, der kan bidrage til en øget 
rekruttering af internationale studerende. Han har sammen med Malene Kallestrup-
Lamb og Christian Waldstrøm været i dialog med international koordinator Nina Jørgen-
sen om muligheden for at få linjekoordinatorerne mere i spil ift. markedsføringen. Det 
har bl.a. betydet, at Marco Hubert fra Marketing-linjen i efteråret var med på uddannel-
sesmesse i Köln for at promovere cand.merc. Erfaringerne fra messerne er gode, og det 
bør fremhæves, at Aarhus som studieby er et trækplaster, når de interesserede studerende 
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bliver spurgt. Inge Langhave spurgte, om der ligefrem kunne være muligheder i at samar-
bejde med lokale turistorganisationer og -virksomheder for at udnytte deres erfaringer 
med at sælge Aarhus i udlandet. Lars mente, at det kunne være en mulighed og forkla-
rede, at de internationale studerende, der allerede er her, også bidrager ved at poste op-
slag på sociale medier. Det er noget, der ifølge disse studerende selv havde en effekt, da de 
valgte Aarhus som studieby. Han bemærkede til sidst, at indsatsen og samarbejdet med 
Nina Jørgensen fortsætter til foråret. 
 
BA.soc., cand.soc. 
Formand Lars Esbjerg gik herefter videre til handleplanen for Ba.soc. og cand.soc., og 
Mogens Dilling-Hansen startede med punkt 1, hvor der skal arbejdes med kommunikatio-
nen til kommende studerende ift. forskellen mellem BA.soc. og HA-uddannelsen. I en år-
række, forklarede han, har der hvert år været en relativt stor vandring af studerende fra 
BA.soc. til HA i løbet af deres første to studieår, og der har været en mistanke om, at de 
studerende har krydset forkert af, da de søgte ind via KOT’en, da de to uddannelsers titler 
ligger meget nær hinanden. Mogens bemærkede, at det nok er tvivlsomt, hvor reel netop 
denne forklaring på vandringen er, men generelt er der blevet arbejdet med studieporta-
len og studieguiden, hvor informationsmaterialet har fået et løft. 

 
Mogens fortsatte med punkt 2, hvor der skal arbejdes med information og vejledning af 
de BA.soc.-studerende, der startede i 2022, så de kender muligheder og begrænsninger 
ift. en eventuel overgang til HA, nu hvor studieskift ikke længere er en mulighed grundet 
ændringer i studieordningen. Mogens fortalte, at der d. 6. december er afholdt informati-
onsmøde med netop denne gruppe studerende omkring muligheden for at søge ind på 
HA-uddannelsen via KOT’en. Mogens tilføjede, at man fortsat har svært ved at forklare 
vandringen, og at årsagerne bør undersøges nærmere. Charlotte Christiansen bemærkede, 
at det er ærgerligt, hvis en del af de studerende, der bliver optaget på HA, tager pladser i 
optaget, som om de var nye studerende på 1. semester uden at være det. Det må betyde, at 
der på 1. semester er pladser, som reelt ikke udnyttes, selvom det i optaget ser sådan ud.   
 
Lars fortsatte med punkt 3 på handleplanen, hvor der skal kigges på den faglige koordine-
ring mellem fagene på cand.soc. Business Psychology og de fag, studerende, der har ba-
chelortilvalg på Psykologi, allerede har haft. Han bemærkede, at et for stort fagligt overlap 
er uhensigtsmæssigt, men at det er vigtigt, at studerende uden et bachelortilvalg i Psyko-
logi også har mulighed for at fortsætte på Business Psychology. Det skal derfor undersø-
ges, hvor reelt problemet med fagligt overlap er, og i hvilket omfang indholdet skal tilpas-
ses. Lars er sammen med Eliane Choquette ved at kigge på kursusbeskrivelserne. 

 
Det sidste punkt drejer sig om den fremtidige profil på cand.soc. med særligt fokus på den 
ét-faglige variant. Lars og Eliane afholder til februar møde med SAF (Soc’ernes Aktivitets-
forening) for at få deres input til, hvordan en fremtidig ét-faglig cand.soc. kunne se ud. 
Han tilføjede, at der i væsentlig grad skal værnes om den to-faglige cand.soc., som er fø-
dekilde for undervisere til gymnasieskolerne. Det er en tilbagevendende pointe fra Lone 
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Eibye Mikkelsen, rektor for Katedralskolen i Aarhus, som sidder i det erhvervsøkonomi-
ske aftagerpanel. 

 
Cand.merc.aud. 
Studieleder for cand.merc.aud. Frank Thinggaard var fraværende ved dagens møde, og 
uddannelsesrådgiver Lene Merete Pedersen informerede derfor på studieleders vegne om 
tiltag og status på handleplanen for cand.merc.aud. 
 
Lene fortalte, at der i handleplanens punkt 1 skal arbejdes med løsningsforslag til den ge-
nerationsskifteproblematik, som betyder, at der inden for en kortere årrække vil være 
problemer med at bemande uddannelsen, da flere af de bærende kræfter i dag til den tid 
vil være gået på pension. Som tidligere nævnt er det besluttet, at medarbejderne tilknyttet 
Accounting-gruppen overgår fra Institut for Økonomi til Institut for Virksomhedsledelse. 
Det vil vise sig, om det skaber et bedre grundlag for fremadrettet at rekruttere underviser-
kræfter. 
 
Punkt 2 i handleplanen drejer sig om en ny undervisningsmodel på cand.merc.aud., som i 
øjeblikket rulles ud på CBS. Frank er i dialog med CBS for at undersøge, hvad der nær-
mere ligger i modellen, og om noget af det med fordel kunne implementeres på Aarhus 
BSS. Malene tilføjede, at så vidt hun har forstået, er de på CBS, som en del af modellen, 
ophørt med at undervise cand.merc.aud. fysisk på campus. 
 
Punkt 3 drejer sig om de meget lave svarprocenter ved undervisningsevalueringerne, som 
i en længere periode har været en udfordring på cand.merc.aud. Indtil videre har man 
bl.a. brugt en hjælpevideo udarbejdet af Michael Christensen som er studieleder på HD. 
Der er desuden fortsat dialog med Evalueringsteamet omkring bedre muligheder for bla. 
at få data i evalueringsrapporterne bedre opdelt på ordinære og erhvervskandidatstude-
rende. 
 

 
4. Orientering om faglig revision af obligatoriske HA-fag 

 
Mogens Dilling-Hansen fortalte, at Institut for Økonomi har været i gang med en større 
faglig revidering af en række af de obligatoriske fag på HA/BSc-studiet. En del af den 
øvelse går ud på at sikre koordineringen af det faglige indhold mellem de forskellige udga-
ver af fagene på henholdsvis HA og BSc i Aarhus og Herning. En anden del af øvelsen har 
været at få den faglige profil på fagene opdateret. Det gælder bl.a. på Erhvervsøkonomi og 
Makroøkonomi, hvor der ikke længere opereres med en skarp opdeling af indholdet i 
Mikroøkonomi og Erhverv- og samfundsbeskrivelse. Det gælder også på Statistik og 
Kvantitativ metode, hvor det fremover vil være programmeringsværktøjet R, som vil blive 
anvendt. Mogens fortalte, at justeringerne indtil videre ser ud til at fungere, men at de 
første kursusevalueringer fra de studerende efter revideringen, endnu ikke foreligger. 
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Derudover, uddybede Mogens, er det vigtigt at bemærke, særligt over for de studerende, 
at der også tages hånd om overgangsordninger for studerende, der har fulgt undervisnin-
gen med det gamle pensum, men som af den ene eller anden grund fortsat mangler at be-
stå eksamen. Her udarbejdes der særlige eksamensopgaver i det gamle pensum, som disse 
studerende eksamineres i. 

 
Revideringen sker primært på baggrund af et fagligt ønske fra instituttet, og det er muligt, 
at der inden for en overskuelig periode skal kigges på en endnu større revidering af ud-
dannelsen, men det afhænger i høj grad af, hvordan den nye kandidatreform kommer til 
at se ud. Formanden erklærede sig enig og konstaterede, at når reformen i sin helhed fo-
religger endeligt, bør der kigges på tværs af bacheloren og kandidaten for at sikre, at de to 
uddannelser fortsat er afstemt hensigtsmæssigt med hinanden. 
 

 
5. Fagklynger efterår 2024 

 
Forud for mødet havde studienævnet fået tilsendt klyngeoversigter for HA/Bsc (bilag 5.1) 
og for cand.merc. cand.merc.aud. og cand.soc. (bilag 5.2).  
 
Malene Kallestrup-Lamb spurgte ind til forskellen på klyngerne på HA vs. cand.merc., 
idet der er relativt store valgfagsklynger på HA. Det skyldes, at man på cand.merc. bruger 
de obligatoriske fag på 1. semester som valgfag på 3. semester. De obligatoriske fag ligger 
som en klynge for hver cand.merc.-linje, og derudover er der separate valgfagsklynger. 
Malene har oplevet studerende, som gerne ville have obligatoriske fag sammen med rene 
valgfag, men hvor der er overlap i undervisning eller eksamen. Christine Haahr Frederik-
sen oplyste, at man tidligere har forsøgt sig med kombinerede klynger (fx Finance/Fi-
nance and International Business) men uden den store succes, da der ikke er et klart 
mønster i de studerendes ønsker. Derfor gik man tilbage til en klynge per linje, da dette 
også betyder bedre skemaer for de studerende. Uddannelsesrådgiverne vil dog undersøge, 
hvorvidt studenterstudievejlederne kender til omfanget af behovet hos de studerende og 
om, hvorvidt der kan identificeres nogle mønstre i de studerendes valg af fag.   
 
Lars Esbjerg rundede punktet af med at oplyse, at der til efteråret 2024 udbydes tre nye 
valgfag på cand.merc. fra Institut for Økonomi, og at der udbydes et nyt valgfag indenfor 
bæredygtighedsrapportering på cand.merc. aud.   

 
 

6. Eventuelt 
 
Malene Kallestrup-Lamb oplyste, at der sendes besked ud til 47.000 studerende, hvilket 
inkluderer årgangene 2000 – 2023 fra hele BSS.  Det er led i en dimittendanalyse, som 
Institut for Økonomi står bag. Formålet er at undersøge karriereprogressionen hos dimit-
tenderne på tværs af årgange, uddannelser og universiteter. Der har været nogle indsigel-
ser ift. det juridiske grundlag samt dataindsamlingen. På trods af at der er hjemmel til at 
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udføre undersøgelsen og behandle data, har man alligevel valgt at fjerne de personer, som 
har haft indsigelser (ca. 25 personer). 
 
Inger Mørch Hauge rundede mødet af med på vegne af Herning at sige tak til Mogens Dil-
ling-Hansen for det gode samarbejde og for hans indsats som studieleder på HA.  
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